
گروه اقتصادی -دولت تا ۱۵ شهریورماه به مالکان واحدهای مسکونی 
خالی فرصت داده تا خانه های خود را به فروش برسانند یا اجاره بدهند؛ در 

غیر این صورت مشمول مالیات خانه های خالی می شوند.
دولــت قصد دارد در ســال جــاری ۲۰۰۰ میلیارد تومــان از مالکان 
خانه هــای خالی، مالیات اخذ کند. البته مســئولان می گویند که هدف، بالا 
بردن درآمدهای دولت نیســت بلکــه افزایش عرضه به منظور کنترل بازار 

مسکن و اجاره بها هدف غایی محسوب می شود.
قانون مالیات بر خانه های خالی از آذرماه ۱۳۹۹ تصویب شد اما به دلیل 
ضعف در مکانیزم دقیق شناســایی، هنوز اجرای این قانون شکل جدی به 
خود نگرفته اســت. با این حال مسئولان دولتی در روزهای اخیر به مالکان 
خانه های خالی اعلام کرده اند که از ۱۵ شهریورماه قانون مالیات بر خانه های 

خالی با قدرت وارد فاز اجرا خواهد شد.
در این خصوص خلیل محبت خواه ـ مدیرکل راه و شهرسازی استان 
تهران خطاب به صاحبان خانه های خالی در شــهر تهران و ۴۸ شهر استان 
تهران گفته اســت: دولت مصمم است برای ســاماندهی بازار اجاره خانه 
های خالی را شناســایی کند و در این راه از آمار شهرداری ها، سامانه جامع 
املاک و اســکان، دستگاههای خدمات رسان و... و. استفاده می کند و پس 
از شناســایی قانون مالیات بر خانه های خالی و مالیات بر خانه های لوکس 
 اعمال خواهد شد. به صرف و صلاح موجران است که خانه هایشان را اجاره 

بدهند.
اســفندماه سال گذشــته ابوالفضل نوروزی ـ سرپرست دفتر اقتصاد 
مسکن وزارت راه و شهرسازی از ثبت اطلاعات ملکی بیش از ۷۳ میلیون 
شــخص حقیقی و حقوقی در ســامانه املاک و اسکان خبر داد و گفت که 
شناسایی خانه های خالی در حال افزایش است و با اولویت دانه درشت ها 
ایــن مالیات اخذ خواهد شــد. به همین منظور وزارت راه و شهرســازی 
طی نامه ای فهرســت اشــخاص حقوقی و حقیقــی دارای بیش از ۱۰۰ و 
 بین ۵۰ تا ۱۰۰ واحد مســکونی خالی را به ســازمان امور مالیاتی ارســال 

کرده است.
طبق آمار سال ۱۳۹۵ حدود ۲.۶ میلیون واحد مسکونی خالی از سکنه 
در کشــور وجود دارد که حدود ۵۰۰ هزار واحد آن در استان  تهران است. 
چند روز پیش نیز اعلام شد که ۶۵ هزار واحد مسکونی خالی در شهر جدید 
پردیس، ۴۵ هزار واحد خالی و در حال ســاخت در منطقه ۲۲ تهران و ۱۰ 
هزار واحد خالی متعلق به بانک ها و ادارات در استان تهران است. با توجه 
به این که مالیات خانه های خالی مشمول اشخاص حقیقی و حقوقی خواهد 
شد، واحدهای متعلق به بانک ها و ادارات نیز هدف مالیات قرار می گیرند.
بر اساس قانون مالیات خانه های خالی مصوب آذرماه سال گذشته، اگر 
واحد مسکونی در شهرهای بالای ۱۰۰ هزار نفر بیش از ۱۲۰ روز خالی از 
سکنه باشد،  مشمول مالیات می شود و به ازای هر ماه بیش از زمان مذکور،  
ماهانه مشمول مالیاتی بر مبنای مالیات بر درآمد اجاره به شرح ضرایب سال 
اول معادل شش برابر مالیات متعلقه، سال دوم معادل ۱۲ برابر مالیات متعلقه 

و سال سوم به بعد معادل ۱۸ برابر مالیات متعلقه خواهد شد.  

مالکان تا ۱۵ شهریور فرصت دارند:

خانه های بدون مستاجر در
 سیبل مالیات!

اقتصادی6

گروه اقتصــادی - در جهت 
تحقــق اجــرای قوانین و سیاســت 
واردات خــودروی کشــور، اولین 
محموله خودروهــای وارداتی گروه 
خودروسازی ســایپا، ترخیص شد؛ 
طبق اعلام این گروه خودروســازی، 
تا پایان سال جاری ۱۰۰ هزار دستگاه 
دیگر از خودروهای چانگان توســط 

گروه سایپا وارد خواهد شد.
طبق اعلام گروه خودروســازی 
سایپا، در راستای تحقق اجرای قوانین 

و سیاســت واردات خــودرو، اولین 
محموله خودروهــای وارداتی گروه 
خودروســازی سایپا که فروش آن از 
طریق سامانه یکپارچه عرضه خودرو 

انجام شده، ترخیص شد.
مهــدی ضیغمــی- مدیر طرح 
واردات خــودروی وزارت صنعت، 
معدن و تجارت- در حاشیه ترخیص 
خودروهــای وارداتی گروه ســایپا، 
اظهــار کرد: پس از وقفه پنج ســاله، 
با همــت وزارت صنعــت، معدن و 

تجارت و دستگاه های مرتبط، اولین 
ســری از خودروهــای وارداتی، از 
گمرک آپرین )اسلامشهر( ترخیص 
شد. این نخستین محموله شامل ۱۱۰۸ 
خودروی چانگان اســت که توسط 
سایپا وارد شــده است. طی روزهای 
آینده ســری جدیــد خودروها وارد 
کشــور خواهد شد و عملیات تخلیه 

آن ها در بنادر انجام می شود.
وی بــا بیــان اینکــه بــه دلیل 
مشکلات ناشــی از قوانین واردات 

خودرو که در شــرایط غیرتحریمی 
نوشته شده بود، ترخیص خودروهای 
وارداتی چالش های متعددی داشت، 
افزود: با همکاری و همراهی دستگاه 
های مرتبط توانســتیم اولین سری از 
خودروهــا وارداتی را ترخیص کنیم 
و قطعا این امر باعث خواهد شــد که 
واردات و ترخیص ســایر خودروها 

سرعت بیشتری پیدا کند.
اعلام قیمت نهایی خودروها 
طی روزهای آتی؛ عرضه هفته 

آتی
مدیر طــرح واردات خودروی 
قیمــت  دربــاره  وزارت صمــت 
خودروهــای وارداتــی گفــت: در 
روزهــای آینــده قیمــت نهایــی 
خودروهای وارداتی از سوی سازمان 
حمایت نهایی خواهد شــد و پس از 
آن عرضه خودروها انجام می شــود. 
ضیغمی ضمن تاکید بر اینکه واردات 
خــودرو تــا دو ماه آینده ســرعت 
بیشــتری خواهد گرفت، گفت: چرا 
که با مصوبات ارائه شده توسط وزیر 
صمت، مسیر واردات خودرو تسهیل 
می شود. هفته آتی عرضه خودروهای 

وارداتی به متقاضیان آغاز می شود.
مدیــر طــرح واردات خودرو 

وزارت صمــت همچنیــن از ورود 
۱۵۰۰ خــودروی خارجــی دیگر به 
کشــور خبر داد که در فرآیند دریافت 
مجوزهــای ترخیــص از گمــرک 
هستند و پس از دریافت تاییدیه های 
استاندارد و همزمان با عرضه، قیمت 
این خودروها نیز اعلام خواهد شــد، 
اظهــار کــرد: این تعداد خــودرو از 
برندهــای فیات، زوتــی، هیوندایی، 
کیا و میتسوبیشــی هستند که به مرور 

عرضه خواهند شد.
چانــگان  خودروهــای 
وارداتــی طــی یک مــاه آینده 
تحویل صاحبان خود خواهد شد
همچنین کــوروش کمانکش- 
معــاون خرید گروه خودروســازی 
ســایپا- نیــز در حاشــیه ترخیص 
نخســتین محمولــه خودروهــای  
وارداتی این مجموعه، گفت: با وجود 
تمام مشــکلات و موانعی که بر سر 
راه ترخیــص خودروهــای وارداتی 
وجود داشــت، موفق شدیم بخشی 
از خودروهــا را از گمــرک ترخیص 
کنیــم. با همــکاری وزارت صنعت، 
معدن و تجارت توانســتیم مشکلات 
واردات خــودرو را حل و خودروها 
را از گمــرک ترخیــص کنیم. گروه 

خودروسازی ســایپا ۱۱۰۸ دستگاه 
خــودرو چانــگان CS۳۵ پلاس و 
۱۲۵ دســتگاه CS۵۵ پلاس )تا یک 
مــاه آینده امــکان ترخیص این مدل 
خودرو نیز فراهم خواهد شد( به بازار 

عرضه خواهد کرد.
وی در رابطــه بــا خودروهای 
وارداتــی چانگان، گفت: بر اســاس 
مذاکــرات و گفت وگوهای صورت 
گرفتــه، قــرار اســت خودروهای 
چانگان بــا مدل های CS۱۵ پلاس، 
 CS۷۵ ،پلاس CS۵۵ ،پلاس CS۳۵
پــلاس،  Uni-k، Uni-T و پیکاپ 
هانتــر وارد کشــور شــود.    معاون 
خرید گروه خودروســازی ســایپا 
درباره تحویل خودروها به مشتریان 
اظهار کرد: طبق قرعه کشــی صورت 
گرفتــه و اولویت بندی انجام شــده 
از ســوی وزارت صمت، امیدواریم 
خودروهای وارداتی چانگان طی یک 
ماه آینده به دست متقاضیان برسد. در 
راستای کمک به تنظیم بازار و توزیع 
مناســب خودرو به متقاضیان تا پایان 
سال جاری ۱۰۰ هزار دستگاه خودرو 
 CS۳۵ چانــگان دیگر بــا مدل های
پلاس، CS۵۵ پلاس و Uni-k وارد 

کشور خواهد شد.

گــروه اقتصــادی - بــا توجه 
به نزدیک شــدن فصــل جابه جایی، 
مســتاجران نگران از قیمت گذاری ها 

برای اجاره بها هستند.
مــردم عامل گرانی اجــاره بها را 
مشــاورین املاک می داننــد نکته این 
است که در سایت های مجازی برخی 
از صاحبخانه ها قیمت خانه را بالاتر از 

مشاورین املاک گذاشته اند.
بیت ســتاری، کارشناس مسکن 
در خصوص اینکه آیا مشاورین املاک 
قیمت گذار هســتند یا خبر پاسخ داد: 
مردم سالیان سال است که گرانی مسکن 
را به گردن دیگران می ندارند در صورتی 

که کمبود مسکن دلیل اصلی گرانی ها 
است نه مشاورین املاک. وی در ادامه 
بیان کرد: مشاورین املاک فقط می توانند 
یک دهم درصد روی قیمت مسکن تأثیر 
بگذارند نه اینکــه قیمت گذاری کنند 
شــاید در قیمت یک ساختمان خاص 
تأثیر داشــته باشند اما اینکه کلًا قیمت 
گذاری توســط مشاورین املاک باشد 
اشــتباه است. این کارشناس مسکن در 
خصــوص افزایش اجاره بها گفت: هر 
ســال در همین زمان اجاره بها افزایش 
پیدا می کرد با توجه به اینکه همه کالاها 
تا ۷۰ درصد افزایش قیمت داشته است 
اجاره خانه نیز بــر همین مبنا افزایش 

پیدا خواهــد کرد و این کوچ معکوس 
مســتأجران را به همراه خواهد داشت 
مستأجر از خانه ۱۰۰ متری به ۵۰ متری 
و از منطقه ای به منطقه ای پایین تر خواهد 
رفت. فرهاد بیضایی، کارشناس مسکن 
در خصوص تأثیر مشاورین املاک بر 
قیمت گذاری به مهر گفت: همیشــه 
بحث این بوده است که مشاورین املاک 
قیمت گذاری می کنند اما مشــاورین 
املاک سیگنال گرانی ارسال می کنند اما 
تعیین کننده نیســتند شاید در گذشته با 
دریافت کمیسیون باعث گرانی بودند اما 
امروزه با قانون گذاری دیگر این اتفاق 
رخ نمی دهد و قیمت مسکن به عرضه 

و تقاضا بستگی دارد.
وی در ادامه بیان کرد: اول از همه 
باید عرضه به قدری باشــد که تقاضا را 
پوشــش دهد و قیمت ها به یک تعادل 
برســد یک راهکار برای مســتأجران 

نیست افزایش عرضه رخ داده است.
این کارشــناس مســکن راهکار 
کنترل قیمت گــذاری بیان کرد: طرفه 
عرضه باید مدیریت شــود که منجر به 
افزایش سرمایه گذاری و زمین که موانع 
اصلی تأمین مسکن هستند را برطرف 
کنیم بحث سیاست های شهرسازی را 
مورد بازنگری قــرار دهیم طرح های 
جامــع باید مورد بازنگری قرار گیرد و 

در جاهایی که مشکل زمین است باید 
شــهر توســعه پیدا کند که زمین های 
ذخیره شهری برای ساخت واحدهای 
مسکونی جدید شکل گیرد دولت نگاه 
مناسبی برای برون رفت از رکود ساخت 
و ساز ندارد و این منجر به کاهش عرضه 
شده است در بحث نهضت ملی هم از 
همان اول مورد انتقاد بوده اســت و این 
انتقادات هم عیان شــده است و امکان 
جذب تقاضا داشــته باشیم رد فرمت 
فعلی نهضت ملی مسکن وجود ندارد 
دولــت باید به توجه به محدودیت ها با 
اولویت زمین های شــهری برای بهبود 
عرضه مسکن شکل دهد. وی در ادامه 

بیان کرد: مدیریت تقاضا در بازار طیف 
تقاضاها سرمایه های مفید و مصرفی و 
مخربی که در بــازار وجود دارد دولت 
باید برخورد مناسب داشته باشد با نگاه 
علمی می توان تقاضای کاذب را حذف 
کند و شــرایط را به نفع سرمایه گذاران 

واقعی تغییر دهد.
وی در پایــان گفــت: بحــث 
ســایت های مجــازی اجــاره بها که 
معاملات مسکن را مدیریت می کند و 
فعالیت گردش مالی را مدیریت می کند 
و یک شــرایط نســبتاً ایمن و سیف با 
کاهش واســطه گری عرضه و تقاضا را 

مدیریت می کند.

گــروه اقتصــادی - محمــد 
رضوانی فر در جمع خبرنگاران با بیان 
این که تأخیر دستگاه های متولی در ارائه 

فهرست کالاهای اساسی و واسطه ای 
برای کاهش تعرفه، می تواند آسیب زا 
باشــد گفت: در احکام متعدد بودجه 

۱۴۰۲ سیاســت هایی درباره کاهش 
تعرفه ها و اخــذ تعرفه های صادراتی 
پیش بینی شــده که لازمــه اجرایی و 

عملیاتی شدن این احکام انجام تکالیف 
دستگاه های مرتبط است.

رضوانی فــر در ادامه به موضوع 
کاهش حقوق ورودی کالاهای اساسی 
و مواد اولیه دارو از چهار به یک توسط 
قانون گذار، اشــاره کرده و افزود: این 
سیاست درست به کنترل تورم، تسهیل 
مبادلات و افزایش تولید کمک می کند.

در این قانون فهرســت اقلام توســط 
ســازمان برنامــه و بودجه تهیه و پس 
از تصویب در هیأت دولت به گمرک 
ابلاغ می شــود و برای اجرای به موقع 
وظایف گمرکی و ارائه تسهیلات این 
فهرست باید به سرعت به گمرک اعلام 
شود.پیش از عید بودجه در کمیسیون 
تلفیق به تصویب رســید، مکاتبات را 
آغاز کردیم تا هر چه سریع تر سازمان 
برنامه و بودجه فهرســت را به گمرک 
ابــلاغ کند و حتــی مکاتبات تا پنجم 
فروردین ماه هــم مکاتبات ادامه پیدا 
کرد، رئیــس جمهوری نیز دســتور 
تسریع در رســیدگی را صادر کرد اما 
تا امروز فهرست به گمرک اعلام نشده 

است.
رضوانــی فر در بخش دیگری از 
سخنان خود اظهار داشت: اعلام نشدن 
لیســت در موعد مقرر و نهایی نشدن 
آن گمــرک در ارائه خدمــات دچار 

مشکل می شــود. همچنین مقرر شده 
بود تا حقوق ورودی گمرکی کالاهای 
واســطه ای، ماشــین آلات و ماشین 
خطوط تولیــد از چهار به یک درصد 
کاهش پیدا کند، اما فهرست کالاهای 
مشمول باید توسط وزارت صمت به 
صورت رسمی به گمرک ابلاغ شود، در 
این مورد همکاران در وزارت صمت 
با گمرک همکاری داشتند و لیست در 
اختیار گمرک قرار گرفت و بلافاصله 

لیست را بارگذاری کردیم و بر اساس 
آن عمــل می کنیم.براســاس قانــون 
مکلف شــدیم عوارض نیم درصدی 
از محصــولات غذایی و کشــاورزی 
عوارض آب مجــازی دریافت کنیم 
اما بــرای اجرای آن، لیســت باید به 
طور رســمی از وزارت کشاورزی به 
گمرک داده شــود. درخواست داریم 
که هر چه ســریع تر این لیســت ارائه 
شود زیرا احتمالاً ممکن است از کسی 
عوارضی بگیریم که مشمول نمی شده 

و برعکــس، و در این صورت هر دو 
طرف گلایه مند خواهند شد.

دریافت عوارض صادراتی 
نیم درصدی

رضوانــی فر به موضوع دریافت 
عوارض نیم درصدی اشــاره کرده و 
افزود: در کالاهای صادراتی خام و نیم 
خام باید نیم درصد عوارض صادراتی 
دریافت کنیم تــا درآمد حاصل آن در 
توسعه شرکت های دانش بنیان استفاده 

شــود، اما این فهرست باید به گمرک 
داده شود که بتواند اعمال قانون کند، اما 
متأسفانه تا به امروز این قانون فعلًا در 
دست ما نیست و برای افزایش سرعت 
ارائه خدمات گمرکی باید دستگاه های 
مربوطه مصوبه بودجــه و قانون را به 
اجرا برســانند و بر همین اساس باید 
تا پنجم فروردین ماه لیست به گمرک 
ابلاغ می شــد اما ارائه لیست با تأخیر 
مواجه شــده این در حالی اســت که 
فرایند مبادلات تجاری یک امر دائمی و 

زنده و مستمر است و نمی توانستیم این 
روند را از پنجم فروردین ماه تعطیل یا 
متوقف کنیم. وقتی این لیست با تأخیر 
ارائه می شــود براساس قانون گمرک 
مکلف بــه دریافت نیم درصد حقوق 

ورودی از افراد مشمول است.
وی تاکیــد کرد: به دنبال افزایش 
ســرعت خدمات گمرکی هستیم تا 
در حداقــل زمان ممکن کالا از گمرک 
ترخیص شــود، برخی از دستگاه های 

موازی مجموعه مجوزها را برای انجام 
تشــریفات گمرکی و ترخیص کالا را 
بدهند و قانون تکلیف آنها را روشــن 
کــرده و باید حداکثر زمان هفت روزه 

جواب استعلام گمرکی را ارائه دهند.
تشریفات قانونی ترخیص 

کالا باید زودتر انجام شود
رضوانــی فر به طولانی شــدن 
تشریفات قانونی ترخیص کالا اشاره 
کرده و در این باره تشریح کرد: در حال 
حاضــر کالا در محوطه گمرکی اظهار 

در مراحل اســتعلام یا تاییدیه از یکی 
دســتگاه های مرتبط قرار می گیرد اما 
اگر این دستگاه ظرف مدت قانونی به 
استعلام پاسخ ندهند، منجر به طولانی 
شدن تشریفات گمرکی، رسوب کالا، 
افزایــش تورم، کمبــود کالا در بازار، 
نارضایتی صاحب کالا و بار می شود. 
پاسخ ندادن به استعلامات یا مجوزها 
ادامه تشــریفات گمرکــی و ورود به 
مرحله بعدی برای گمرک امکان پذیر 
نیست و تأخیر در استعلامات موجب 
باقی ماندن این کالا در گمرک می شود 
و نارضایتی تاجر و صاحب بار و کالا 
را بــه دنبال دارد. آن چیزی که گمرک 
به طور جدی دنبال می کند این اســت 
که در راســتای تحقق هدف افزایش 
ســرعت خدمات گمرکی دستگاه ها 
هــر تکلیفی که دارد را در ظرف زمانی 
قانونی و مهلــت قانونی آن را به اجرا 
برساند. رئیس کل گمرک ایران با بیان 
اینکــه قانون و احــکام بودجه در این 
رابطه کاملًا مشخص است، گفت: ۲۲ 
دســتگاه که در سامانه گمرک در یک 
مرحله ای از تشــریفات باید مجوزی 
را ارائه و به اســتعلامات پاسخ دهند 
اگر این ۲۲ دســتگاه به تعهدات خود 
عمل نکنند، باعث تأخیر در شریفات 

می شوند.

هشدار رئیس کل گمرک  در مورد 
طولانی شدن ترخیص کالا

رییس کل گمرک ایران گفت: طولانی شدن تشریفات گمرکی باعث کمبود کالا در بازار خواهد شد به همین دلیل 
باید فرایند ترخیص کالا سریعتر انجام شود.

گــروه اقتصــادی - رئیس  
کمیسیون باغبانی انجمن پسته ایران 
گفت: آماری که ترکیه از میزان تولید 
پسته خود ارائه می دهد، حجم پسته 
با پوست نرم آن است؛ در این کشور 
پســته با پوست نرم روی آن خشک 

می شود که سنگین تر است.
آخرین آمار منتشــر شــده از 
سوی سازمان خواربار و کشاورزی 
ملل متحــد )فائو( در ســال ۲۰۲۰ 
میلادی نشــان می دهد ایران یکی از 
بزرگترین تولیدکنندگان محصولات 
کشــاورزی در جهان بــوده که رتبه 
ســوم تــا نوزدهــم را در تولید ۲۰ 
محصول مهم کشاورزی از آن خود 

کرده است.
بر اســاس این گزارش ایران در 
تولید محصولاتی مانند خرما، عسل، 

پســته و گردو جایگاه سوم را دارد. 
در تولید پســته آمریکا با کشت ۴۷۴ 
هزار تن پســته رتبه نخست را داشته 
در حالی که ایران مامن کشــت این 
محصول به شــمار می رود. جالب تر 
اینکه ترکیه در جایگاه دوم ایستاده و 
ایران با کشــت ۱۹۰ هزار تن در سال 

۲۰۲۰ جایگاه سوم را دارد.
کشــور ما تا پیــش از این رتبه 
دوم را در اختیار داشــت. چه دلیلی 
سبب شده ایران نتواند جایگاه خود 
را حفظ کند؟ محمدعلی انجم شعاع، 
رئیس کمیسیون باغبانی انجمن پسته 
ایران به مهر گفت: فائو برای انتشــار 
آمار تولید محصولات کشاورزی هر 

کشوری به سراغ دولت ها می رود. به 
این ترتیب وزارت کشاورزی ترکیه 
اعلام می کند که چقدر کشت و تولید 
فندق یا پســته داشته است. کشوری 
مانند آمریکا کــه دارای اقتصاد آزاد 
است و همه امور تولیدی آن شفاف 
رصد می شود حتی تولید محصولات 
کشــاورزی به کیلو هــم قابل رصد 
است چرا که کشــاورزان بر اساس 
تولید محصولات مالیات می پردازند. 
بنابراین آماری که فائو از آمریکا ارائه 

می دهد آمار دقیقی است.
وی افــزود: در ایران و ترکیه و 
کشورهایی که دولت دخالت زیادی 
در امور کشت و کار دارند آمارهایی 

که اعلام می شود معمولاً اعداد دقیقی 
نیستند.

وی ادامه داد: چند ســالی است 
که در ایران انجمن پسته با روش های 
نیمه حرفــه ای آمارگیری می کند و 
اعــداد اعلام می شــود گزارش فائو 
نیز بر اســاس این آمار اســت. البته 
آماری هم که از سوی وزارت جهاد 
کشاورزی در حوزه تولید پسته اعلام 
می شــود همان آمار انجمن اســت. 
گاهــی هم این مناقشــه وجود دارد 
که چرا انجمن پســته آمارها را پایین 

اعلام می کند.
آمار تبلیغی ترکیه

عضو هیــأت مدیــره انجمن 

پســته ایران با بیان اینکــه در ترکیه 
هنوز دولــت آمار کشــت و تولید 
محصــولات کشــاورزی را اعلام 
می کند نه تشکل ها و انجمن ها، گفت: 
طبیعی است وقتی تشکل خصوصی 
قوی در این کشــور وجود نداشــته 
باشد اعداد اعلامی دقیق نباشند.وی 
یادآور شــد: به دو دلیل آمار اعلامی 
این کشــور غلوآمیز است؛ نخست 
آماری که ترکیه می دهد، حجم پسته 
با پوست نرم آن است. در این کشور 
پســته که برداشت می شود با پوست 
نرم روی آن خشــک می شــود که 
سنگین تر اســت. به این ترتیب آمار 
تولید پســته ایران در هر کیلو نیمی 

مغــز بوده در حالی که این عدد برای 
ترکیه خیلی کمتر اســت. وی اظهار 
کرد: دولت ترکیه برای تبلیغ صنعت 
کشــاورزی خود به دنبال اعلام آمار 
بالا بــوده تا جایگاه بهتری کســب 
کند. علاوه بر اینکه پســته ترکیه مثل 
پســته ایران حضور پررنگی در بازار 
جهانی ندارد؛ همچنین گاهی پســته 
ایران به شکل قاچاق وارد ترکیه شده 
و دوباره صادر می شــود که البته آمار 
بالایــی ندارد.وی افــزود: در ترکیه 
بیشتر پسته به صورت تازه خوری و 
استفاده در شیرینی مصرف می شود 
و بازار داخل این کشــور برای پسته 

پر تقاضا است.

انجم شــعاع ادامه داد: مصرف 
پســته به صورت شــیرینی یکی از 
سوغات شــهر غازی انتب ترکیه به 
شمار می رود؛ شیرینی هایی که ۵۰ تا 
۶۰ درصد آن مغز پسته است. مصرف 
پســته در قنادی های ترکیــه و البته 
ســوریه مانند ایران به شکل تزئینی، 
نبوده از این رو مصرف پســته در این 

کشورها بیشتر بومی است.
این فعال بخش کشــاورزی با 
بیان اینکه صادرات و سوغات شهر 
دمشق ســوریه هم شیرینی پسته ای 
اســت، تصریح کرد: البتــه تولید و 
مصرف پســته سوریه کمتر از ترکیه 
اســت اما سبک و ســیاق سوری ها 

و ترک ها در مصرف پســته مشــابه 
یکدیگر بوده و عادت بر تازه خوری 
دارند. البته بخشــی از پســته تازه و 
شــیرینی های ترکی و سوری هم به 
کشورهای حاشــیه خلیج فارس و 
لبنان صادر می شــود. انجم شعاع با 
اشاره به ارزش افزوده شیرینی برای 
این کشــورها، گفت: صادرات کمی 
که ترکیه دارد ریز با ظاهر نامناســب 
است و البته به علت روغن بالا و طعم 
خوب این پسته اصولاً برای مصرف 

صنعتی مناسب تر است.
رئیس کمیسیون باغبانی انجمن 
پسته ایران تصریح کرد: بنا بر نکات 
اشــاره شــده، از جمله اعلام وزن با 
پوســت نرم، آمار اعلام شده فائو از 
وضعیت تولید پســته در ترکیه آمار 

دقیقی نیست.

گروه اقتصــادی - یک فعال 
حــوزه کار تامین مســکن ارزان و 
امنیــت شــغلی را مهمترین دغدغه 
و مطالبــه کارگــران در هفته کارگر 
برشمرد و بر لزوم استفاده از ظرفیت 
تشکل های کارگری و تسهیل حضور 
آنها در شوراها و مجامع تصمیم ساز 

و تصمیم گیر تاکید کرد.
ناصــر چمنــی اظهــار کرد: 

مطالبات جامعه کارگری هر ســال 
تکرار می شــود و کمتریــن توقع و 
انتظار این اســت که ایــن مطالبات 
انباشــته و تکرار مکرات شنیده و به 

آنها رسیدگی شود.
وی ادامه داد: ســال گذشــته 

جامعــه کارگری در مراســم هفته 
کارگــر یکی از اصلی ترین مطالبات 
خود را بحث امنیت شــغلی بیان کرد 
و رئیــس جمهوری نیز در این دیدار 
دســتور پیگیری دادند. امسال هفته 
کارگر دیگری را شاهدیم و کارگران 

مــی خواهند بدانند که در راســتای 
پیگیری امنیت شغلی و قراردادها چه 

اقداماتی صورت گرفته است.
ایــن فعال حــوزه کار تصریح 
کرد: امســال کارگران نسبت به سال 
گذشــته یک دغدغه دیگــر هم در 

کنار امنیت شغلی داشتند و آن بحث 
معیشت است.چمنی توجه به ایمنی 
کار و تامین مســکن ارزان را از دیگر 
دغدغه های مهم کارگران برشــمرد 
و  درعیــن حال ایجاد تشــکل های 
آزاد و مســتقل کارگری را از جمله 

مطالبــات کارگــران عنــوان کرد و 
گفت: وجــود تشــکل های آزاد و 
مســتقل کارگری در ارتقای تولید و 
افزایش بهره وری بنگاه موثر اســت 
و باعث می شود مسایل و مشکلات 
کارگران رســیدگی و پیگیری شود. 

اگــر تشــکل های کارگــری بدون 
هرگونه مداخله ای انتخاب شــوند و 
به بیان مطالبات بپردازند به نفع کشور 
اســت و وزارت کار می تواند مسایل 
کارگران را جمع بندی و ساماندهی 

کند.

بــه گفته این فعــال حوزه کار 
همچنــان کــه در تعیین دســتمزد 
به شــکل ســه جانبه عمل می شود 
و نظــرات نماینــدگان کارگری و 
کارفرمایی مورد توجه قرار می گیرد، 
باید از ظرفیت تشکل های کارگری 
نیز به نحو شایسته استفاده و حضور 
آنها در شوراها و مجامع تصمیم ساز 

و تصمیم گیر را تسهیل کنیم.

چرا ایران در تولید پسته جایگاه سوم را دارد؟

تامین مسکن ارزان و امنیت شغلی، دو مطالبه کارگران

بــه دنبــال افزایش ســرعت خدمات گمرکی هســتیم تــا در حداقل زمان ممکــن کالا از 
گمــرک ترخیص شــود، برخــی از دســتگاه های مــوازی مجموعه مجوزهــا را برای 
انجــام تشــریفات گمرکــی و ترخیــص کالا را بدهند و قانــون تکلیف آنها را روشــن 
کــرده و بایــد حداکثــر زمــان هفــت روزه جواب اســتعلام گمرکــی را ارائــه دهند.

اولین محموله خودروهای وارداتی از گمرک ترخیص شد

کوچ معکوس مستاجران!
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